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I henhold til § 36 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende forslag til 
forespørgselsdebat: 

Forslag til forespørgselsdebat om hvilke tiltag vi skal igangsætte for at udfase brug 

af plastikposer til affald. 

(Medlem af Inatsisartut Mimi Karlsen, Inuit Ataqatigiit) 

 

Vores forbrug af plastik har været stigende i gennem de senere år. Vi benytter os af plastik 

som emballage til forskellige formål. Til mad, til frysevarer, til opbevaring, som indkøbsposer 

samt som affaldspose. I vores overforbrug af plastik og i tilfredsheden om brug af dette, 

tænker vi ikke over hvor meget plastik forurener. 

Plastik er tungtopløseligt, hvorfor det er vanskeligt at få det opløst i naturen. Vi har fundet ud 

af at microplast optages i fødekæden. GUX-studerende har fundet ud af, at sågar torsk har 

microplast. Uden at skulle bruge de masser af plastik der smides ud oceanerne må vi her i 

landet handle. 

Vi samler husholdningsaffald i poser i vore køkkener og smider dem ud i plastiksække uden 

for. Alle disse poser bliver så brændt og de udleder usund røg under forbrændingen. 

Det bliver endnu værre når plastikposer bare bliver smidt ud i naturen. Da de er vanskeligt 

opløselige tager det tid med at få dem opløst og er til skade for både natur samt dyr. Udsmid 

til havet er til gene og skader bådmotorer. 

På grund af vores sundhed og for at bevare naturen må fra politisk hold udfase vores forbrug 

af plastemballage. Vi er et land som har overflod af hav og ferskvand, derfor må vi benytte os 

af affaldsspande, selv om disse er sværere håndterlige. Vi skal være bedre til at benytte os af 

andre former for indkøbsposer. 

Lad os værne om vort land og natur og lad os sammen debattere og finde på løsninger. 

 


